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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY

Milí spoluobčané,
máme za sebou první pololetí letošního roku, skrz které 
jsme se plynule zhoupli do doby prázdnin a letních dovo-
lených. Z pohledu místní samosprávy to bylo období, které 
se neslo především v  duchu usilovné práce zaměřené na 
přípravu projektů a investic cílených na nastartování roz-
voje obce.
Podařilo se nám získat dotace z rozpočtu Jihomoravského 
kraje určené k podpoře malých projektů na pořízení vy-
bavení pro místní jednotku sboru dobrovolných hasičů
a organizaci letošního ročníku Letní školy folklorního ma-
lování vč. rozšíření krojového fondu jízdy králů.
V rámci významných investičních akcí se naplno rozběhly 
přípravné práce na projektech zaměřených na modernizace 
a opravy veřejných budov – obecního domu a bývalé školy, 
u  kterých byl proveden podrobný monitoring jejich sta-
vebně-technického stavu a potřebná geodetická zaměření
za účelem zpracování digitálních 3D modelů, jež budou 
stěžejním podkladem pro další projekční práce.
Vedení obce se zaměřilo také na investice do rozvoje
a údržby veřejných prostranství, a to tak, že nechalo 
zpracovat studii na revitalizaci přírodního areálu Lúky
a formulovalo zadávací podmínky na pořízení nové ko-
munální techniky v  podobě malotraktoru včetně pří-
slušenství, k  jehož pořízení a dodání dojde v  průběhu 
podzimu. V  centru zájmu zástupců obce nechyběly ani 
místní komunikace, jejichž obnova je předmětem projektu,
na který jsme podali žádost o dotaci z prostředků Minister-
stva pro místní rozvoj. Zároveň si však také uvědomujeme, 
že současný stav a vzhled veřejných prostranství v obci není 
úplně ideální a oku lahodící, proto bychom chtěli do bu-
doucna pozornost zaměřit také na drobné udržovací práce 
a péči o zeleň spočívající ve výsadbě záhonů či drobných 
keřových soustav, kde potřebné výdaje nejsou příliš vysoké, 
nicméně jejich vizuální a estetický přínos je značný.
Velkou radost mám naopak z rozsahu a úrovně spole-
čenského dění v obci, což je dáno především aktivním 
přístupem místních spolků a sdružení. Během prvního 
pololetí letošního roku proběhla řada významných a zají-
mavých akcí, ať už šlo o koncerty, výstavy, tematické be-
sedy, Den Země, stavění máje, otevřené sklepy, Dětský 
den, rybářské závody, Naše ryby na váš stůl či Letní ško-
lu folklorního malování. Podle mého názoru nám může 
tento bohatý kulturní a spolkový život řada obcí závidět;
za to si všichni zástupci místních spolků zaslouží velký re-
spekt a uznání!
Vrcholem letošního léta bude bezesporu národopisný fes-
tival Slovácký rok v  Kyjově, kde mají Skoroňáci tradičně 
zastoupení při nedělní jízdě králů. Kromě toho můžete le-
tos vidět děcka či chasu ze Skoronic i v jiných pořadech – 
v sobotu 12. srpna od 9:30 do 10:30 hod. na přehlídce krojů
na prostranství před kostelem nebo během kreativních
a výtvarných dílen v pořadu „A já mám koníčka vraného“. 
Skoronice se představí tradičně také v  rámci sobotního 
krojovaného průvodu, na který tímto zvu všechny folklórní 
nadšence a vyzývám i ostatní občany, aby se průvodu aktiv-
ně zúčastnili a přispěli tak k důstojné prezentaci naší obce.
Kompletní program Slováckého roku najdete uvnitř tohoto 
vydání zpravodaje.
Závěrem přeji všem skoronským občanům příjemné pro-
žití léta, zasloužený odpočinek na dovolené, hospodářům 
dobrou úrodu a školákům úspěšný start do nového škol-
ního roku.

Lukáš Plachý, váš starosta

OKÉNKO ZASTUPITELSTVA
PROBLEMATIKA PARKOVÁNÍ V OBCI
Milí spoluobčané,
při různých rozhovorech s vámi jsem zachytil několik podnětů, 
kterými bych se chtěl z pozice zastupitele v budoucnu zabývat. 
Tento článek věnuji parkování v obci. Ponechme teď stranou 
parkování kamionů, které neoprávněně zabírají pozemky obce 
nebo parkují na pozemních komunikacích v obci v rozporu se 
zákonem č. 361/2000 Sb., o provozu na pozemních komunika-
cích a o změnách některých zákonů (zákon o silničním provo-
zu). To bychom rádi řešili v budoucnu komplexně, např. obecně 
závaznou vyhláškou. Nyní se chci věnovat běžnému parkování 
osobních vozidel, neboť tento problém se týká v podstatě všech 
částí naší obce.
Většina řidičů určitě zná dopravní značky „Zákaz stání“ a „Zá-
kaz zastavení“ a většina je určitě i respektuje. Někteří třeba
i tuší, že například není povoleno stání v křižovatce a 5 metrů 
před ní či za ní, v  nepřehledné zatáčce nebo tunelu. Když ale 
vezmeme v úvahu parkování v ulicích naší obce, vypadá to, že 
někteří o existenci předpisů nemají ani tušení.
O zastavení a stání hovoří § 25 a § 27 zmiňovaného zákona
o silničním provozu. Např. v § 25 odst. 3 je uvedeno, že při stá-
ní musí zůstat volný alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 
3 metry pro každý směr jízdy, při zastavení musí zůstat volný 
alespoň jeden jízdní pruh široký nejméně 3 m pro oba směry 
jízdy. Pokud tedy řidič neplánuje zastavit jen na dobu nezbytně 
nutnou, je potřeba si pohlídat, aby v obousměrné ulici zůstalo 
volných 6 metrů. Je přitom jedno, jestli vůz stojí na cestě před 
vlastním domem nebo zahradou. Dále např. § 27 písm. n) uvádí, 
že je zakázáno stání před vjezdem na pozemní komunikaci z pol-
ní nebo lesní cesty nebo z místa ležícího mimo pozemní komu-
nikaci, tj. např. výjezd z garáže, pozemku či parkovacího místa.
Ponechme teď stranou finanční sankce, které za výše uvedené 
přestupky hrozí. Navíc se domnívám, že když vezmeme v úva-
hu výše uvedené paragrafy, měli by řidiči jen z lidské slušnosti 
odstavovat vozidla na svých pozemcích, nebo místech k tomu 
určených, a nekomplikovat průjezd ulicemi ostatním. Navíc si 
ti, kteří svá auta parkují na komunikacích, neuvědomují, jak ne-
bezpečné situace mohou nastat. Stačí aby ulicí projíždělo auto
a zpoza takto špatně zaparkovaného auta vyjelo dítě na odrážed-
le – neštěstí bude na světě a nechci ani pomyslet na ty následky.
Buďme proto ohleduplní a při každém uzamčení vozidla si řek-
něme – nejde to příště udělat jinak a líp?

Martin Vach, zastupitel
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INFORMACE O PŘIPRAVOVANÝCH
A REALIZOVANÝCH PROJEKTECH

SKORONICE BUDOU MÍT
DIGITÁLNÍ ÚŘEDNÍ DESKU!

Jak bylo avizováno v  zimním čísle obecního zpravoda-
je, jednou z ambicí stávajícího vedení obce je v souladu 
s aktuálními trendy a principy dobré správy také moderní
a efektivní komunikace obce s  veřejností. Z  tohoto dů-
vodu jsem se s kolegou Martinem Vachem během první 
poloviny letošního roku intenzivně věnoval přípravě zá-
měru na pořízení digitální úřední desky, která spočíva-
la především v  provedení podrobného průzkumu trhu
za účelem nalezení vhodného technického řešení opti-
málního pro naši obec. V této souvislosti bylo osloveno 
několik potencionálních dodavatelů s žádostí o zpracová-
ní cenové nabídky a nástin technického řešení konkrétní-
ho produktu.
V tuto chvíli již komunikujeme s dodavatelem, který nám 
nabízí samostatně stojící úřední desku v kovové konstruk-
ci typu „totem“ s průmyslovým dotykovým LCD displejem 
odolným proti poškození a zvukovými reproduktory.
Od realizace digitální úřední desky si slibujeme rychlej-
ší a pohodlnější přístup občanů k důležitým informacím
a snížení administrativní náročnosti této agendy z pohle-
du obecního úřadu. Jako ideální místo pro instalaci toho-
to zařízení se nám jeví prostranství před obecním muze-
em v sousedství autobusové zastávky (směrem na Kyjov), 
kde by elektronická úřední deska díky strategickému 
umístění zcela jistě našla své uplatnění nejen při vyhle-
dávání důležitých sdělení a dokumentů obce, ale také při 
získávání praktických informací týkajících se např. turis-
tických informací, jízdních řádů apod. Samotná instalace 
zařízení by měla proběhnout po realizaci dílčích opatře-
ní pro zajištění stavební připravenosti v  horizontu září
až října tohoto roku.

Lukáš Plachý, starosta, zastupitel 

POŘÍZENÍ VYBAVENÍ PRO JSDH SKORONICE

Předmětem projektu bylo pořízení věcných prostředků 
požární ochrany za účelem zlepšení materiálně technic-
kého vybavení JSDH Skoronice. V rámci projektu tak bylo 
pořízeno plovoucí motorové čerpadlo, řetězová motorová 
pila, nastavovací žebřík, vozidlová radiostanice a ruční 
radiostanice v počtu 3 ks. Cílem projektu bylo především 
zvýšení akceschopnosti JSDH a zkvalitnění činností, kte-
ré může jednotka s využitím nového vybavení vykonávat.
Celkový rozpočet projektu činil 143 288 Kč, obec na rea-
lizaci projektu získala dotaci z rozpočtu Jihomoravského 
kraje ve výši 97 000 Kč.

LETNÍ ŠKOLA FOLKLORNÍHO MALOVÁNÍ

Obec Skoronice podala letos v únoru žádost o dotaci
z rozpočtu Jihomoravského kraje na projekt „V. ročník 
Letní školy folklorního malování Jízdy králů“, jehož před-
mětem je organizace letošního ročníku letní školy ma-
lování a rozšíření a obnova krojového fondu jízdy králů. 
Rozpočet projektu činil dle žádosti 88 000 Kč, požadova-
ná výše dotace byla 78 000 Kč. Projekt byl po projedná-
ní v  příslušných orgánech Jihomoravského kraje (JMK) 
podpořen, přičemž byla ze strany JMK navržena dotace 
ve výši 47 000 Kč. Ze strany obce bylo přijetí dotace pro-
jednáno a schváleno na posledním jednání zastupitelstva, 
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které se konalo 29. června 2023, v  tuto chvíli čekáme na 
podpis dotační smlouvy ze strany JMK. Část realizace 
projektu již proběhla – ve dnech 10. až 13. července 2023 
uspořádalo Kulturní a vlastivědné sdružení Skoronice 
pod záštitou obce Letní školu folklorního malování, slav-
nostní vernisáž výstavy obrazů a krojových mašlí, tzv. 
„opasůvek“, které vzešly z letošního ročníku Letní školy, 
proběhla v  sobotu 15. července 2023 před památníkem 
jízdy králů ve Skoronicích.

OBNOVA MÍSTNÍCH KOMUNIKACÍ
V OBCI SKORONICE
Předmětem projektu jsou stavební úpravy místních ko-
munikací ve vybraných lokalitách (MK na Vracov, MK 
na Macháček, MK k bytovce, MK Zelničky). Žádost
o dotaci byla podána na Ministerstvo pro místní rozvoj 
(MMR) v květnu tohoto roku, celkový rozpočet projektu 
činí 4 629 994 Kč vč. DPH, předpokládaná výše dotace 
pak činí 2 314 996 Kč. Výsledek hodnocení žádosti o do-
taci budeme znát koncem srpna 2023. V případě schvá-
lení dotace se předpokládá realizace v  1.  polovině roku 
2024, pokud dotace schválena nebude, bude projekt reali-
zován v částečném (nejnutnějším) rozsahu po projednání 
v zastupitelstvu. Nad rámec oprav výše uvedených míst-
ních komunikací nechala obec zpracovat také projekt na 
obnovu a rozšíření parkoviště u hasičské zbrojnice – ten 
však nemohl být předmětem žádosti o dotaci, jelikož ak-
tivity spojené s vybudováním parkovacích ploch nepova-
žuje MMR za způsobilé.

POŘÍZENÍ MOBILIÁŘE PRO KULTURNÍ
A SPOLKOVOU ČINNOST V OBCI SKORONICE
Předmětem projektu je pořízení nového vybavení v po-
době mobiliáře pro kulturní a spolkovou činnost rea-
lizovanou v obci Skoronice. V rámci projektu tak dojde
k pořízení 16 ks pivních setů, 2 nůžkových a 2 prezentač-
ních stánků, pevných (4 ks) a přenosných (3 ks) odpadko-
vých košů, 20 ks stohovatelných židlí a 5 ks prezentačních 
stolků na propagační materiály. Součástí projektu je také 
pořízení mobilních zařízení pro přípravu pokrmů na ven-
kovních akcích v  podobě profesionální grilovací desky
a plynové pánve na smažení.
Žádost o dotaci do 9. výzvy PRV 2014–2020 vypsa-
né MAS Kyjovské Slovácko v  pohybu byla obcí podá-
na v  polovině června tohoto roku. Celkový rozpočet 
projektu je 334 000 Kč, předpokládaná výše dotace činí
199 200 Kč. Výsledek hodnocení žádosti bude znám cca 
na konci srpna 2023.

REVITALIZACE PAMÁTNÍKU JÍZDY KRÁLŮ
Reliéf s vyobrazením skoronské jízdy králů, který se na-
chází na veřejném prostranství v  sousedství obecního 
domu, je vyroben z  terakoty a je připevněn na žulovém 
pozadí. Jeho dosavadní stav byl v posledních letech půso-
bením povětrnostních vlivů a zčásti také vlivem nevhod-
ných oprav velmi špatný. V rámci projektu, který byl ještě 
v předchozím funkčním období zastupitelstva podpořen 
dotací z rozpočtu Jihomoravského kraje, proběhly během 
června a července odborné restaurátorské práce za úče-
lem revitalizace celého památníku.

Celkový rozpočet projektu činil 68 800 Kč, Jihomoravský 
kraj ze svého rozpočtu uvolnil dotaci ve výši 50 000 Kč. 
Srovnání stavu památníku před a po realizaci projektu je 
zachyceno ve fotodokumentaci níže.

←  před realizací

←  před realizací

po realizací

←

po realizací

←

po realizací

←

před realizací

←
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REVITALIZACE PŘÍRODNÍHO AREÁLU LÚKY
S ohledem na nepříliš uspokojivý stav veřejných prostran-
ství v naší obci je žádoucí, abychom na jejich revitalizaci 
začali postupně pracovat. Vedení obce proto v návaznos-
ti na spuštění nových dotačních výzev z  Integrovaného 
regionálního operačního programu (IROP) zahájilo pří-
pravu investičního záměru, jehož obsahem je revitalizace 
přírodního areálu Lúky. 
V  současné době probíhají dokončovací práce na pro-
jektové studii, v rámci které jsou nově řešeny veške-
ré zpevněné plochy (vč. sportovišť) v  areálu s  důrazem
na zasakování srážkových vod, dále pak úpravy zastřeše-
ného posezení a pódia, výsadba zeleně, stavební úpravy 
WC s  napojením na užitkovou vodu z retenční nádrže, 

zrušení septiku a napojení na kanalizaci, osazení foto-
voltaiky na střechu WC, rozšíření dětského hřiště o nové 
prvky atd. Zpracovatelem projektové studie je Ateliér Per 
Partes (Ing. Lukáš Lattenberg), hotový návrh studie bude 
během léta předmětem projednání s veřejností, vizualiza-
ce z pracovní verze studie jsou k dispozici v přiložených 
fotkách. Z  této projektové studie bude vycházet projek-
tová dokumentace, na základě které následně proběhnou 
potřebná řízení u příslušného stavebního úřadu. Žádost
o dotaci by měla být podána v  lednu 2024, obec může
na realizaci projektu získat dotaci až do výše 85 % způso-
bilých výdajů.
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XXI.

Program

Kontakty:

Městské kulturní středisko
Dům kultury
Masarykovo nám. 34, 
697 01 Kyjov
Tel.: +420 518 614 525
+420 518 614 624
Mob.: +420 773 787 860
www.dum-kultury-kyjov.cz

Informační centrum města 
Kyjova
Svatoborská 26, 697 01 Kyjov
Tel.: +420 518 323 484
Mob.: +420 602 155 679
info@mukyjov.cz
www.mestokyjov.cz
www.slovackyrok.cz 

Změna všech programů vyhrazena.
V případě nepřízně počasí 
mohou být některé pořady 
bez náhrady zrušeny.
Zakoupené vstupné se nevrací.
Fotografie: archiv města Kyjova
Vydalo Městské kulturní středisko 
Kyjov v květnu 2023. 
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Náhradní zastávky linkové
autobusové dopravy
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Záchytné parkoviště P4

Záchytné parkoviště P6

Záchytné parkoviště P5
Pouze SOBOTA 12. 8. 2023 

A NEDĚLE 13. 8. 2023
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Atrium radnice a Radniční galerie

Dům kultury

Areál chovatelů zvířat

Kostel Nanebevzetí Panny Marie

Náměstí Hrdinů - scéna ČT a ČRo Brno

Sportovní hala Klvaňova gymnázia

Městský park

Letní kino

Areál mlékárna - Městečko kyjovských vinařů

Vlastivědné muzeum

Stanové městečko

Městská knihovna

Infocentrum

Zdravotní služba

Stanoviště TAXI

WC pro návštěvníky

Přebalovací pult

Stanové městečko
GPS: 49.0135589N, 17.1285775E

OD ČTVRTKA 10. 8. 2023 od 20:30
DO NEDĚLE 13. 8. 2023 do 24:00 
SOBOTA 12. 8. 2023 12:00 - 17:30

POZOR NA UZAVÍRKU ULIC
PRO MOTOROVÁ VOZIDLA:

KYVADLOVÁ
AUTOBUSOVÁ

DOPRAVA

Generální mediální partner: Hlavní mediální partner:

Mediální partneři:

Praha

Brno KYJOV

Ve dnech 10. až 13. srpna 2023 se uskuteční XXI. ročník 
Slováckého roku v Kyjově. Součástí tohoto národopisné-
ho festivalu je i krojovaný průvod obcí Kyjovska, který 
proběhne v sobotu 12. srpna 2023 od 15:00 hod. Smy-
slem této přehlídky je především ukázat návštěvníkům 
festivalu bohatost a pestrobarevnou krásu krojů z celého 
regionu.
V této souvislosti zdvořile žádáme všechny občany, kteří 
mají kroj a rádi se do něj oblékají, aby se zúčastnili so-
botního krojovaného průvodu pod vlajkou naší obce. 
Významnou měrou tak podpoříte autentickou prezenta-
ci obce Skoronice a přispějete tím také k větší pestrosti
a rozmanitosti této tradiční programové součásti Slovác-
kého roku.

Stručné organizační informace k sobotnímu průvodu:
• Doprava účastníků průvodu do Kyjova – odjezd ze 
Skoronic od autobusové zastávky ve 14:20 hod., příjezd
do Kyjova ke křižovatce ulic Komenského - Nádražní - 
Zahradní cca ve 14:45 hod., zde je situováno také seřa-
diště průvodu (Skoronice se řadí zprava z ul. Nádražní).

• Řazení průvodu – letošní průvod bude organizován ji-
nak, než tomu bylo v minulosti, tzn. obce nepůjdou za se-
bou v nahodilém pořadí podle různorodosti krojů, nýbrž 
podle příslušnosti obce k  jednotlivým mikroregionům. 
Skoronice tak vychází jako 30. v pořadí v rámci Mikroregi-
onu Nový Dvůr za obcí Svatobořice-Mistřín, za námi pak 
následuje Vlkoš, Vacenovice a ostatní obce mikroregionu.

• Řazení účastníků za obec Skoronice – na začátku půjde 
chlapec, který ponese ceduli s nápisem Skoronice, za ním 
následuje krojovaný pár nebo trojice (dva chlapci a dívka 
v parádním kroji mezi nimi), následuje vlajkonoš, za ním 
jedou dva muži na koních. Dále už jde v pravidelných ro-
zestupech krojovaná chasa po dvojicích či trojicích, v čele 
se starostou, na konci naší skupiny pak pochoduje a vy-
hrává dechová hudba Skoroňáci.

• Trasa průvodu – průvod vychází tradičně od křižovatky 
ulic Komenského / Nádražní / Zahradní (u Kyjovského 
pivovaru), pokračuje celou ulicí Komenského až na Ma-
sarykovo náměstí, kde se stáčí u cukrárny Longus dopra-
va a pokračuje po pravé straně náměstí až k Mariánské-
mu sloupu, kde proběhne krátká zdravice starosty města 
Kyjova, průvod se dále stáčí obloukem na levou stranu 
náměstí, odkud pak pokračuje opačnou stranou směrem
ke křižovatce s  ulicemi Palackého a Dobrovského. Zde 
průvod končí a všichni účastníci odchází plynule z  ná-
městí do ulice Dobrovského (kolem fary k bývalé mlé-
kárně), aby uvolnili místo ostatním účastníkům za nimi.

• Průběh a dramaturgie průvodu – v průvodu se bude stří-
dat hraní DH Skoroňáci se zpěvy lidových písní a verbu-
ňků, které zaznívají na hodech, příp. jiných lidových slav-
nostech. Když budeme míjet Mariánský sloup na náměstí, 
moderátor začne předčítat textovou prezentaci naší obce, 
během toho Skoroňáci pokračují pomalu vpřed, starosta 
se odpojí a krátce se pozdraví s vedením města Kyjova 
a po přátelském přípitku se připojí zpět k naší skupině, 
která za bujarého zpěvu pokračuje dále.

SLOVÁCKÝ ROK V KYJOVĚ
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KROJOVANÝ PRŮVOD
Průvod obcí regionu
15:00 – 17:00 Třída Komenského – Masa-
rykovo náměstí 
Autor: Libor Orság

Zdarma

HRAJE A ZPÍVÁ ZUŠ KYJOV
Promenádní koncert žáků, absolventů 
a učitelů jubilující školy 
17:00 – 18:00 Masarykovo náměstí – před 
radnicí 
Autor: Leoš Černý

Zdarma

LEPŠÍ TOLAR ŠENKÝŘOVI, 
NEŽLI GRAJCAR DOCHTOROVI
Pořad mužských a ženských sborů 
17:30 - 19:00 Areál bývalé mlékárny vedle 
letního kina 
Autor: Petr Kostiha 

Zdarma

JACÍ, TACÍ… TANEČNÍCI 
VŠELIJACÍ
Přehlídka tanců a tanečních choreografií 
v podání souborů z Kyjovska a Ždánska
19:00 - 20:30 Letní kino 
Autorka: Renáta Lopraisová

Společné vstupné
letní kino sobota 300 Kč 

KYJOVSKEM JOSEFA KLVANI
Zvyky a tradice Kyjovska očima 
významného národopisce 
21:00 - 23:00 Letní kino 
Autorka: Markéta Vašulková

Společné vstupné
 letní kino sobota 300 Kč

JÁ SU Z… A KDO JE VÍC?
O dědinském patriotismu s nadsázkou 
a humorem 
23:30 - 1:00 Městský park 
Autoři: Jaroslav Grufík, František Ilčík

Zdarma

TANEČNÍ ZÁBAVY
Dechová hudba Miločanka
20:30 – 2:00 Masarykovo náměstí
Cimbálová muzika Vojara
20:30 – 2:00 Náměstí Hrdinů – před 
gymnáziem 
Autorka: Andrea Něničková

Společné vstupné 200 Kč

NEDĚLE  13. 8. 
SNÍDANĚ V TRÁVĚ
Místní speciality pro malá i velká 
ranní ptáčata či noční opozdilce 
8:30 - 11:30 Městský park 
Autorky: Jaroslava Kundratová, 
Eva Judasová

Společné vstupné 
park neděle 50 Kč 

NEPLECHOV 
Nevšední zábava pro děti, rodiče, 
prarodiče, tety a strýce
9:00 - 15:00 Městský park 
Autor: David Hegedüs a kol.

Společné vstupné 
park neděle 50 Kč

MŠE SVATÁ
Mši svaté předchází procesí z obcí 
kyjovské farnosti.
9:00 - 10:15 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie 
P. Vladimír Mrázek

HRAJTE HUSLIČKY, HRAJTE 
PÍSNIČKY
Pořad dětských a mládežnických 
cimbálových muzik s dětskými zpěváčky  
10:00 - 11:30 Městský park
Autorka: Petra Přibylová

Společné vstupné 
park neděle 50 Kč

JÍZDA KRÁLŮ
Tradiční zvyk v podání skoronské chasy 
na koních
10:30 - 14:30 Masarykovo náměstí 
Autoři: Marie Holcmanová, 
Josef Holcman

Vstupné 100 Kč

JAK SE KEMU ZLÍBÍ
Volná vystoupení folklorních souborů 
a skupin, pěveckých sborů a muzik
13:00 - 17:00 Masarykovo náměstí – před 
radnicí
Autoři: Václav Stix, Zdeněk Harca

Zdarma 

VŠECÍ SVATÍ TANCOVALI
Pořad dětských folklorních souborů 
z Kyjovska a Ždánska
13:00 - 14:30 Městský park 
Autorka: Eliška Dřevěná

Společné vstupné 
park neděle 50 Kč 

HOP, NOŽKY ANEB VERBÍŘSKÁ 
SUITA 
Generační přehlídka nejvýraznějších 
verbířů z Kyjovska i celého Slovácka
15:00 - 16:30 Městský park 
Autoři: Rudolf Tuček, Martin Jelínek

Společné vstupné 
park neděle 50 Kč 

KÁCENÍ MÁJE A ZAKONČENÍ 
SLOVÁCKÉHO ROKU
Symbol slavností se skácí k zemi 
za doprovodu pěveckých sborů.
17:00 - 19:00 Masarykovo náměstí 
Autoři: Dušan Janovský, Kamil Daněk

Zdarma

CIGÁNSKI DIABLI
Koncert věhlasného slovenského 
orchestru se zapojením kyjovských 
muzikantů
20:00 - 21:30 Masarykovo náměstí – před 
radnicí
Autor: Adam Procházka 

Zdarma
TANEČNÍ ZÁBAVY
Dechová hudba Žadovjáci
19:00 – 24:00 Náměstí Hrdinů - před 
gymnáziem
Volné muzicírování muzikantů
19:00 – 24:00 Městský park
Autorka: Andrea Něničková

Zdarma

VÝSTAVY
LIDIČKY, POHLEĎTE, MISTRY 
DÍLA POCHVALTE
Výstava prací mistrů tradiční rukodělné 
výroby Jihomoravského kraje
10. 8. – 1. 10. Vlastivědné muzeum Kyjov 
Vernisáž: 10. 8. v 16:00
Autorky: Iva Kopaničová 
a Michaela Zálešáková 

VZPOMÍNKY
Výstava obrazů, kreseb a ilustrací 
Olgy Vlasákové
10. 8. – 3. 9. Radniční galerie
Vernisáž: 10. 8. v 17:00
Autoři: Pavel Foltýn, 
Markéta Svensson Vlasáková

VYŠÍVANÁ KRÁSA
Výstava krojů a jejich součástí 
10. – 31. 8. Dům kultury
Autor: Ladislav Lunga

ENOM MŇA, KONÍČKU, PĚKNĚ 
NES 
Výstava obrazů Lenky Jurečkové
10. – 31. 8. Galerie Čajovna - Dům kultury 
Autorka: Lenka Jurečková

VÍRA V TRADICI 
Výstava nehmotného dědictví tradiční 
lidové kultury
10. – 31. 8. Městská knihovna Kyjov 
Autorka: Iva Kopaničová

VLADIMÍR VAŠÍČEK UŽ 20 LET 
NEMALUJE
Výstava obrazů Vladimíra Vašíčka
10. – 14. 8. Klvaňovo gymnázium Kyjov 
Autor: Vladimír Vašíček ml.

VE VLNÁCH ŽIVOTA
Výstava obrazů Borka Bayera  
10. – 14. 8. Klvaňovo gymnázium Kyjov
Autorka: Alena Šenková

NEBÝT KROJE
Výstava amatérských snímků Josefa 
Korejze Blatinského 
10. – 14. 8. Informační centrum města 
Kyjova  
Autor: Pavel Foltýn

Vstup na všechny výstavy v době 
Slováckého roku zdarma.

DOPROVODNÝ
PROGRAM
KRMELEC
Odpočinková gastro zóna plná kulinářských 
specialit. Součástí je pestrý doprovodný 
program.
12. – 13. 8. Náměstí Hrdinů - před 
gymnáziem

17. ROČNÍK GALERIE 
RULANDSKÝCH VÍN V ČR
Soutěžní přehlídka těch nejlepších 
Rulandských bílých, šedých, modrých 
a Chardonnay z České republiky i zahraničí
12. – 13. 8. Sportovní hala Klvaňova 
gymnázia, náměstí Hrdinů 
12. 8. 14:00 – 24:00 
13. 8. 11:00 – 17:00 
Pořádá Cech kyjovských vinařů.

SCÉNA ČESKÉ TELEVIZE  
A ČESKÉHO ROZHLASU BRNO
Program připravený speciálně 
pro Slovácký rok reflektující letošní 
významná výročí – 70 let České televize 
a 100 let Českého rozhlasu
12. 8. 10:00 – 18:00 Náměstí Hrdinů - před 
gymnáziem
10:00 – 12:00 vysílání Zdeňka Junáka
12:30 –  16:30 Česká televize
17:00 – 18:00 koncert BROLN

MĚSTEČKO KYJOVSKÝCH 
VINAŘŮ
Svá vína nabídne osm kyjovských vinařů 
a vinařek po celou dobu festivalu. Kromě 
skvělých místních vín nabídka klidného 
posezení ve stínu s doprovodným 
programem včetně večerní cimbálky.
11. – 13. 8. Areál bývalé mlékárny vedle 
letního kina

SLOVÁCKÝ ROCK
Trochu jiná kultura na zahrádce klubu 
Nětčice v tento kultovní svátek 
Tornado Lue, Songs of Utopia (SUI), 
Mean Daddies, Evah, Rag Doll, Blend
12. 8. 18:00 Klub Nětčice

Vstupné 250 Kč

8. OBLASTNÍ A 19. OKRESNÍ 
VÝSTAVA ZVÍŘAT MLADÝCH 
CHOVATELŮ, MÍSTNÍ VÝSTAVA 
KRÁLÍKŮ, DRŮBEŽE, HOLUBŮ 
A EXOTŮ
Součástí jsou závody v králičím hopu.
11. – 13. 8. Za Domem kultury
11. 8. 14:00 – 20:00
12. 8.  8:00 – 20:00
13. 8.  8:00 – 17:00
Pořádá Český svaz chovatelů Kyjov 
a okresní komise pro práci s mládeží 
Hodonín. 

Vstupné dospělí 50 Kč
děti zdarma

VÝTVARNÉ DÍLNY PRO DĚTI  
Výtvarné tvoření pro děti s folklorní 
tematikou 
12. 8. 10:00 - 14:00 Městská knihovna 
Kyjov

Program Slovácký rok 2023
ČTVRTEK 10. 8.
SPOLEČNÉ OTEVŘENÍ VÝSTAV
Společná vernisáž výstav pořádaných 
u příležitosti slavností
17:00 – 17:30 Atrium radnice
Autorka: Jana Truschingerová

Zdarma

PÍSNĚ PSANÉ NA RUKÁVCE
Medailon jubilující osobnosti 
Pavla Petržely z Vracova
18:00 – 19:30 Náměstí Hrdinů – před 
gymnáziem
Autor: Miroslav Blahušek

Zdarma

OSOBNÍ POPLACH
Beseda s autory a záznam divadelního 
představení z Městského divadla Zlín
20:00 – 22:30 Atrium radnice 
Autoři: Josef Holcman, Břetislav Rychlík

Zdarma

KDYŽ KŘÍDLOVKA ZPÍVÁ
Gala přehlídka dechových hudeb  
Mistříňanka, Žadovjáci, Miločanka  
a Kumpanovi muzikanti
20:30 – 22:00 Letní kino 
Autoři: Roman Kohoutek, Ladislav Svoboda

Vstupné 250 Kč

PÁTEK  11. 8.
VITAJTE V KYJOVĚ – MLADÁ 
MUZIKA ŠARDICE
Promenádní koncert dechové hudby
16:00 – 16:45 Masarykovo náměstí – před 
radnicí
Autor: Roman Kohoutek

Zdarma

ZAHÁJENÍ SLAVNOSTÍ,  
STAVĚNÍ MÁJE
17:00 – 18:30 Masarykovo náměstí  
Autoři: Dušan Janovský, Kamil Daněk

Zdarma

ZAPÁLENÍ 
SLOVÁCKÉHO ROKU
Slavnostní zahájení pořadateli  
a významnými osobnostmi za účasti 
cestovatele Marka Šalandy
19:30 – 20:15 Letní kino  
Autor: Daniel Čmelík

Společné vstupné
letní kino pátek 300 Kč

ŽIVOT PÍSNÍ A TANCEM  
MALOVANÝ
Písňové klenoty z regionů Kyjovska 
a Ždánska
20:30 – 22:30 Letní kino  
Autoři: Hana Vašulková, Martin Vašulka

Společné vstupné 
letní kino pátek 300 Kč

VIRTÚZI
Přední muzikanti z Kyjovska propojující 
folklor s klasickou hudbou a jazzem
23:00 – 24:00 Letní kino  
Autoři: Pavel Růžička, Jaromír Kučera

Společné vstupné 
letní kino pátek 300 Kč

TANEČNÍ ZÁBAVY
Dechová hudba Mistříňanka
20:30 – 2:00 Masarykovo náměstí
Cimbálová muzika Dur
20:30 – 2:00 Náměstí Hrdinů – před 
gymnáziem
Autorka: Andrea Něničková

Společné vstupné 200 Kč 

SOBOTA 12. 8.
LIDOVÝ JARMAK
Prodejní trh s lidovými a řemeslnými 
výrobky a tradičním občerstvením
9:00 – 18:00 Masarykovo náměstí  
Autorka: Andrea Něničková

Zdarma

A JÁ MÁM KONÍČKA VRANÉHO
Kreativní a výtvarné dílny pro děti 
s tematikou koní a tradice jízdy králů 
9:00 – 14:00 Náměstí Hrdinů – před 
gymnáziem 
Autorky: Lenka Jurečková, Marie Holcmanová

Zdarma

JAK SE KEMU ZLÍBÍ
Volná vystoupení folklorních souborů 
a skupin, pěveckých sborů a muzik
9:00 - 15:00 Masarykovo náměstí – před radnicí 
Autoři: Václav Stix, Zdeněk Harca 

Zdarma

JAK ŠEL ČAS ANEB CO KOLÉBKA 
PŘINESE, HROB ODNESE
Přehlídka lidových oděvů z oblastí 
kyjovského Dolňácka, Vracova 
a Hanáckého Slovácka
9:30 - 10:30 Masarykovo náměstí – před 
kostelem 
Autorky: Taťána Martonová, 
Michaela Zálešáková 

Zdarma

70 CIMBÁLOVÝCH TÓNŮ  
JURY PETRŮ
Medailon jubilující osobnosti Jury Petrů 
z Kyjova
10:30 - 12:00 Městský park 
Autor: Pavel Růžička

Společné vstupné 
park sobota 50 Kč

CESTA DUŠE
Koncert duchovní hudby v podání sólistů, 
pěveckých sborů a komorního orchestru
11:30 - 12:30 Kostel Nanebevzetí Panny Marie 
Autoři: Alžběta Plachá, Václav Lunga

Zdarma

UDÍLENÍ TITULŮ MISTR 
TRADIČNÍ RUKODĚLNÉ VÝROBY 
JIHOMORAVSKÉHO KRAJE
13:30 - 14:00 Masarykovo náměstí – před radnicí
Autorka: Iva Kopaničová

Zdarma

HLUBINY LIDOVÉ PÍSNĚ 
NESMÍRNÉ
Výprava za taji textů lidových písní, 
na které si společně zazpíváme, 
zatančíme aj kdeco jiného zažijeme.
12:00 - 14:00 Městský park 
Autor: Vlastimil Ondra a kol. 

Společné vstupné 
park sobota 50 Kč

Slovácký rok – největší folklorní 
událost, která se stejně jako 
olympijské hry opakuje jen 
jednou za čtyři roky
Brány královského města Kyjova se milovníkům tradic, lidové 
hudby, písní, tanců a především skvělé zábavy otevřou letos  
v srpnu už po jednadvacáté. Centrum kyjovského Dolňácka 
se opět po čtyřech letech stane Mekkou folkloristů z Čech, 
Moravy i zahraničí.

Tisíce účinkujících se během čtyř festivalových dnů 
představí ve více než třech desítkách pořadů. Průvod čítající 
3000 krojovaných ze všech obcí regionu rozzáří kyjovské 
náměstí pestrými barvami bohatě zdobených krojů. Lidový 
jarmark ukáže fortel českých a moravských řemeslníků  
a letní vzduch se rozvoní tradičními dobrotami, vínem i domácí 
pálenkou. Bujaré zpěvy, doprovázené čarovnými tóny houslí 
a cimbálu, přeruší až vyzvánění kostelních zvonů, svolávající 
ke slavnostní nedělní mši, a dusot kopyt pod sedly jezdců 
Jízdy králů uhánějících tryskem od Skoronic k majestátní 
kyjovské radnici.

„Zažijte to vzrušení, když stoupá k nebi vysoká a štíhlá májka 
na znamení začátku slavností, i pocit krásné nostalgie, když 
se v nedělním podvečeru kácí k zemi, a tři dny i noci tepající 
srdce Slovácka pomalu utichá. I Vám otevře náš region svou 
rozmanitou náruč a město Kyjov svou pohostinnost, i Vy 
budete na Slováckém roku upřímně vítáni.“

František Lukl
starosta města Kyjova

Otevírací doba všech výstav
Čtvrtek  10. 8. 17:00 - 20:00
Pátek  11. 8. 10:00 - 18:00
Sobota  12. 8. 10:00 - 18:00
Neděle  13. 8. 10:00 - 17:00

Zvýhodněné vstupné
Celofestivalová do 31. 7. 2023 750 Kč
Celofestivalová od 1. 8. 2023 850 Kč
Děti do 12 let zdarma
ZTP/P + doprovod zdarma

INFORMACE Z OBECNÍ KNIHOVNY
POZVÁNKA NA CESTOPISNOU BESEDU

Jiří Mára se zapsal do dějin jako první český vozíčkář, 
který navštívil všechny obydlené kontinenty. Ještě než ze-
mřel, plnili mu rodiče svými cestami po světě jeho přání. 
Manžele Márovy naplňuje cestování po smrti syna dál
a navštěvují místa, která jejich syn už navštívit nestačil, 
ale zároveň neustále vyhledávají nové a nové destinace. 
„Vypadáme jako blázni, protože si na těch cestách s Jirkou 
povídáme, ukazujeme mu je,” vypráví otec Jirky. Manželé 
denně sledují letenky a když se objeví nějaká zajímavá de-
stinace, tak se sbalí a odjíždí poznávat svět. Zážitky z cest 
pak vypráví na svých besedách. „Expedice jsou příběh, 
který si předem nějak namyslíme, a pak porovnáme naše 
očekávání se skutečností. Odháníme tím negativní my-
šlenky,“ říká. O své zážitky se přijedou cestovatelé podělit

na besedu do knihovny ve Skoronicích, která se uskuteční 
v pátek 2. února 2024. Chci vás tímto na jejich vyprávění 
pozvat. Přijďte načerpat optimismus, poučení i motivaci. 

Renata Ticháčková, knihovnice
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ZA DVEŘMI ŠKOLKY
Milí čtenáři obecního zpravodaje Skorovšecko ze Skoro-
nic, chceme vás seznámit s tím, co jsme společně s dětmi 
v uplynulém půlroce prožívali.
Ve třídě máme pro děti zřízené koutky, kde probíhají vol-
né aktivity. V ateliéru se školčátka věnují tvořivým pra-
covním a výtvarným činnostem, hrají si na domácnost či 
rodinu. Protože také rádi zpívají s  doprovodem hudeb-
ních nástrojů, máme prostor s obrázkovým označením 
„hudba.“ Čtenáři najdou i  místo ke čtení a prohlížení 
knížek. Ve vybavené dílně si pak děti čas od času zhotoví 
nějaký výrobek, přibijí hřebík, něco vyvrtají nebo uříz-
nou. Ve školce je dokonce i moderní 3D tiskárna. Děti si 
ale mohou také vyzkoušet pěstitelské práce – rychlí hrá-
šek, fazoli, řeřichu nebo se starají o mátu, pažitku, libeček
a jahody.
Kromě volných aktivit mají děti i řízené činnosti, kdy tré-
nují pozornost a prohlubují si vědomosti. Některá škol-
čata jsou hodně samostatná, jiným je zase potřeba věno-
vat se více individuálně, zvlášť předškolákům s povinnou 
předškolní docházkou.
Ve školce se snažíme dětem rozšiřovat co nejvíce obzory, 
a to hlavně prožitkovým učením, a proto spolupracujeme 
s institucemi, které organizují výukové programy. Měst-
ská knihovna v Kyjově nám nabídla hned několik progra-
mů, z nichž jsme si vybrali dva dvoudílné s názvem „Na 
návštěvě v  knihovně“ a „Poznej den.“ Díky spolupráci
s DDM Kyjov si mohly starší děti vyzkoušet keramiku. 
Lektorky z DDM si připravily i polytechnickou dílnu
a všichni jsme se tak přesvědčili, že o zručnosti dětí není 
pochyb.

Při kurzu první pomoci děti ošetřovaly zranění nebo vo-
laly záchranáře. Nabyté vědomosti si pak úspěšně ověřily 
na akci s SDH Svatobořice a za odměnu se projely vesnicí 
hasičským autem.
Základní umělecká škola v Kyjově pro změnu pořádala 
akci pro školky „Děti hrají dětem,“ což byl zábavný dra-
maticko-hudební koncert. Přijali jsme i pozvání Základní 
umělecké školy ve Vracově a prošli všechna zákoutí bu-
dovy, vyzkoušeli si hru na hudební nástroje a společně 
si zazpívali. Do Vracova jsme se vydali ještě jednou, a to 
velkým vlakem na malé, ale opravdové vláčky.
V květnu se také konal zápis do školky, kde jsme nad 
naše očekávání přijali 16 žádostí, vyhovět jsme ale mohli 
pouze deseti z nich. Při přijímání dětí jsme postupovali 
podle předem zveřejněných kritérií, bohužel ale nemůže-
me uspokojit všechny malé uchazeče. Pokud se však ještě 
uvolní místa, budou nabídnuty dalším zájemcům v prů-
běhu letního období.
Poslední akcí naší školky před prázdninami bylo loučení s 
předškoláky a závěrečný táborák na školní zahradě, který 
si děti užily.
Děkujeme všem rodičům, obci Skoronice a jejím zaměst-
nancům za příkladnou spolupráci a přejeme odcháze-
jícím dětem radostný přestup do základní školy, hodně 
kamarádů kolem sebe a my se už těšíme na nové ratolesti, 
které přivítáme 4. září v naší školce.       
                                                                                

Gabriela Šťastná, ředitelka školky
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SDH SKORONICE
Milí spoluobčané,
i za hasiče vám přinášíme rekapitulaci první poloviny le-
tošního roku. Na začátku letošního roku jsme ještě zreka-
pitulovali ten loňský valnou hromadou. V lednu jsme pak 
tradičně pokračovali povinným školením zásahové jed-
notky a na žádost starosty jsme uklidili obecní mlatevnu.
Dalším úkolem pro nás byla organizace místního Hasič-
ského bálu, který se uskutečnil první únorovou sobotu.
K tanci i poslechu hrála hudební skupina Vonička V-Band 
a nechyběla ani bohatá tombola.

Poslední březnový den jsme vyrazili na jarní sběr že-
lezného šrotu, kde jsme nasbírali jeden plný kontejner.
Za odevzdaný železný šrot tímto našim spoluobčanům 
děkujeme!
U příležitosti svátku svatého Floriána, který je patronem 
hasičů, se 7. května uskutečnila mše svatá za živé i zemře-
lé členy hasičského sboru. Ve stejnou dobu se naši dva 
zástupci také zúčastnili oslav 125. výročí Sboru dobrovol-
ných hasičů Milotice.

Začátkem června jsme připravili dětský den. Na děti če-
kaly tradiční disciplíny jako sestřelování terčů pomocí 
ruční stříkačky, střelba na terč ze vzduchovky nebo běh 
v pytlích. Na akci nechyběl ani oblíbený skákací hrad, 
prohlídka zásahového automobilu či malování na obličej. 
Velkou pozornost také získal elektricky ovládaný mecha-
nický bagr k nakládání písku, který pro menší děti vy-
robili kluci Kuchařovi. Na závěr dne pak naše sportovní 
družstvo předvedlo dětem a jejich doprovodu požární 
útok a nemohlo chybět ani opékání špekáčků.

Kromě výše zmíněných akcí zajišťovali naši členové
v průběhu roku ještě celou řadu technických záležitostí:
•  Provedli údržbu výstroje a výzbroje, a to včetně oprav
a úprav zásahového vozidla a zajištění technické prohlíd-
ky.
•  Svépomocí vyrobili elektronickou časomíru pro nácvik 
požárního útoku k soutěžím požárních družstev v požár-
ním sportu.
•  Kompletně zrekonstruovali základnu před zbrojnicí 
pro požární sport (nové podloží, obrubníky, dlažba a od-
vodnění).
•  Zajistili opravy a úpravy stříkačky PPS-12 pro požární 
sport.
•  Zřídili datovou schránku a internet pro potřeby SDH.

Všechny tyto akce by nebylo možné uskutečnit bez fi-
nanční podpory obce, za což velmi děkujeme.
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VINAŘSKÝ SPOLEK SKORONICE

Ve sportovním družstvu, které bylo obnoveno v loňském 
roce, v současnosti působí 11 členů SDH. V letošním roce 
se soutěžní družstvo mužů již zúčastnilo:

•  3 soutěží v rámci Grand Prix okresu Hodonín,
•  3 soutěží v rámci Břeclavské hasičské ligy,
• 2 soutěží v rámci sedmého a devátého hasičského 
okrsku.

Pozvánka:
V pátek 18. srpna 2023 připravujeme v areálu „Na Lú-
kách“ taneční zábavu se skupinou V.S.P. Band, na kterou 
vás všechny srdečně zveme.

Výbor SH ČMS – SDH Skoronice

OHLÉDNUTÍ ZA LETOŠNÍMI
OTEVŘENÝMI SKLEPY

V tradičním termínu, první červnovou sobotu, mohli 
místní vinaři nabídnout svá vína k ochutnávce a prodeji 
v rámci 12. ročníku otevřených skoronských sklepů, které 
pořádal místní vinařský spolek. 
Akce se zúčastnilo 14 vinařů, což je vzhledem k jejich 
nízkému počtu v naší obci velmi slušné číslo. Jde tak
o důkaz, že možnost prezentace svého vína je u místních 
vinařů oblíbená. Jsem za to rád, jelikož to byl od počátku 
jeden z hlavních cílů vinařského spolku. A doufám, že zá-
jem vinařů vydrží i v budoucnosti.
Letos k nám za vínem zavítaly zhruba čtyři stovky ná-
vštěvníků, což byl oproti loňské rekordní účasti propad 
zhruba o 30 procent, přesto jsme však s návštěvností spo-
kojeni. Otevřené sklepy tradičně proběhly v příjemné, až 
rodinné atmosféře, kterou většina návštěvníků oceňuje
a velká část z nich se k nám díky tomu vrací opakovaně.
Vždy jsem překvapen, jak dokáží být naše sklepy krásné. 
Pohybuji se zde v podstatě denně a vzhledem k tomu, že 
jsem objel většinu moravských sklepních uliček, musím 
přiznat, že ta naše nepatří mezi ty nejkrásnější. Ale když 
se pár dnů před touto akcí všechno vyseče, uklidí letitý 
nepořádek, postaví stánky a vytvoří různá posezení či 
příjemná zákoutí, stanou se i naše „normalizační“ sklepy 
velmi příjemným a útulným místem.
Určitě k tomu přispívá i atmosféra, kterou se snažíme vy-
tvářet. Tradičně proto ochutnávku u jednotlivých sklepů 
doprovodil zpěv mužského sboru z Boršova. Vystoupení 
zpěváků si užívali nejen vděční posluchači, ale i sami čle-
nové sboru, kteří k nám jezdí opakovaně velmi rádi.
Naopak poprvé letos ve sklepní uličce zahrála cimbálo-
vá muzika Danaj ze Strážnice, která posunula naši akci 
na vyšší úroveň. Vystoupení muzikantů totiž bylo fantas-
tické! Pěvecký výkon primáše Jana Gajdy byl vynikající 
a folklorní legenda Magdalena Múčková zase předvedla 
svou brilantní hru na cimbál. Danaj zkrátka ukázal, proč 
už léta patří mezi nejlepší cimbálové muziky u nás.
Za zmínku podle mě stojí i to, že jsme navázali užší spo-
lupráci s místními mladými hasiči, kterým jsme nabíd-
li, aby se postarali o zajištění šenku. Měli tak možnost si

vydělat alespoň část prostředků pro zajištění jejich fi-
nančně náročné soutěžní sezóny, do které se v letošním 
roce pustili. Díky hasičům nám ubyla spousta starostí, ale 
hlavně jsme našli cestu, jak podpořit sympatické aktivity 
mladých Skoroňáků. 
Všichni z pořádajících členů spolku se vždy těší na neděli, 
kdy během dopoledne vše odvozíme a uklidíme, protože 
pak můžeme posedět s vinaři a debatovat nejen o právě 
skončeném ročníku otevřených sklepů. I letos se nám ne-
děle vydařila a příjemně jsme zakončili náročný víkend. 
I přesto, že je nás ve spolku jen pár a organizace takové 
akce znamená spoustu starostí, dává nám to smysl. Ne-
jde jen o vytváření příležitostí pro místní vinaře, oživení 
sklepní uličky či zviditelnění obce, hlavně jde totiž o pří-
ležitost k setkání.
Už teď plánujeme další ročník otevřených sklepů a těšíme 
se na vás. Tak na viděnou „ve sklepech“!

Aleš Rajsigl, předseda Vinařského spolku



11

TJ SOKOL VLKOŠ

ODDÍL STOLNÍHO TENISU

Soutěže ve stolním tenise probíhají prakticky v totožném 
období jako školní rok, začínají v září a končí v květnu. 
Můžeme tak již zhodnotit uplynulou sezonu. 
V kategorii dospělých jsme letos nezažili mnoho radosti. 
Po předchozím mimořádně úspěšném roce jsme dobyté 
pozice (dvě družstva v okresním přeboru) neudrželi vli-
vem roztříštěnosti sil. V soutěžích jsme měli celkem čtyři 
družstva, která se umístila takto:
„A“ družstvo v okresním přeboru 11. místo
„B“ družstvo v okresním přeboru 12. místo
„C“ družstvo v okresním základu 4. místo
„D“ družstvo v okresním základu 12. místo
 K těmto výsledkům je nutno dodat, že „B“ družstvo 
bylo s věkovým průměrem 22 let nejmladším v celé sou-
těži. Družstvo „D“ pak bylo ještě mladší, tvořili jej žáci
a mladší dorostenci, výjimkou byl jen vedoucí družstva.
Úspěšnější jsme byli oproti dospělé kategorii v mláde-
ži, která ale nemá svoji pravidelnou soutěž družstev. 
Mladí sportovci proto soutěží formou okresních a kraj-
ských turnajů, které jsou organizovány přibližně dvakrát
za měsíc. Z těchto turnajů přivezli naši hráči ve skonče-
ném ročníku 12 medailí. Nejúspěšnějšími byli Karolína 
Něničková a Jeremiáš Klajn, k nim se přidali Kateřina 
Krejčiříková, bratři Mitriči, Šimon Šťavík, Milan Fric a 
Tomáš Ticháček. Na přiložených fotkách můžete vidět 
všechnu naši mládež, která pravidelně trénuje a účastní 
se turnajů.
Podmínky stolního tenisu
Za posledních deset let se situace našeho sportu výrazně 
zlepšila, a to díky postupnému vylepšování herny. Byly 
nakoupeny již 4 kvalitní stoly, na nichž se hrají i nejvyšší 
soutěže, takže nyní můžeme hrát a trénovat na šesti sto-
lech současně. Také byly zhotoveny stolky pro rozhodčí, 
nakoupena počítadla, obnovovány síťky nebo nakoupeny 
ohrádky oddělující hrací prostor. 
Nejvýraznější vylepšení nastalo v letošním roce, kdy byla 
nainstalována sportovní podlaha vysoké kvality zabezpe-

čující komfort a hlavně bezpečnost hráčů. Tím byl uči-
něn poslední krok k tomu, aby na zápasy či turnaje mohli 
přijít také diváci, což může napomoci popularitě našeho 
sportu. Novou podlahu by nebylo možné zakoupit bez 
výrazného finančnímu přispění obcí Vlkoš a Skoronice, 
kterým tímto děkujeme.

K nastávajícímu soutěžnímu ročníku
Všechna družstva dospělých jsou výrazně omlazená, 
takže jejich úkolem bude se ve svých soutěžích zabydlet
a dělat radost jak sobě samým, tak i příznivcům míst-
ního stolního tenisu. Družstva budou startovat takto:
„A“ družstvo v okresním přeboru, „B“ družstvo v okresní 
soutěži, „C“ družstvo v okresním základu.
V kategoriích mládeže se nám počet hráčů pomalu sni-
žuje, zejména u nejmladších. Přáli bychom si, aby se
od nové soutěžní sezony našli nástupci dosavadních 
medailistů. Stolní tenis je sportem, který rozvíjí mnoho 
vlastností dětí a je zároveň sportem bezpečným, kterému 
se lze věnovat celý život, navíc se na dnešní dobu jedná
o sport méně finančně náročný. Začít se stolním tenisem 
je možné sice kdykoliv, nejlépe však ve školním věku.

                 Stanislav Šmíd, organizační pracovník
oddílu stolního tenisu

ODDÍL LUKOSTŘELBY 

I nám lukostřelcům již skončila sportovní sezóna, kterou 
můžeme hodnotit jako úspěšnou, neboť jeden z našich 
členů, Petr Hartl, se stal mistrem republiky.
Za náš oddíl se 32. mistrovství republiky dospělých v ha-
lové lukostřelbě zúčastnili další čtyři střelci. Z  původní 
sestavy bohužel vypadl loňský mistr družstev Vít Cahlík
a kvůli zranění také naše nejlepší střelkyně v divizi holých 
luků Lenka Fialová. Hololuké družstvo tedy nastupovalo 
v oslabené sestavě ve složení Petr Hartl, Lukáš Lattenberg 
a Markéta Hartlová, kladkové luky pak zastupoval Jaro-
slav Fric a Pavel Pěnčík, který se ale účastnil klání druž-
stev za královéhradecký oddíl. Zástupce v divizi reflex-
ních luků náš oddíl bohužel tentokrát neměl. 
Markéta Hartlová při své premiéře v první kvalifikač-
ní skupině nastřílela celkem 265 bodů a umístila se

na 27. místě, což na postup do eliminačních bojů bohu-
žel nestačilo. V této skupině střílel za kladkové také Pa-
vel Pěnčík, který s nástřelem 574 bodů obsadil průběžné
3. místo, a také Jaroslav Fric, jenž  skončil na 21. místě 
(535 b.) a do eliminační části nepostoupil. Ve třetí kvalifi-
kační skupině střílel Petr Hartl s nástřelem 522 bodů, což 
mu stačilo na průběžné 3. místo, a Lukáš Lattenberg se
416 body obsadil 28. pozici.
V eliminační části soutěže se našim střelcům velmi dařilo. 
Lukáš Lattenberg sice vypadl již v prvním kole, ale Pavel 
Pěnčík a Petr Hartl se probojovali až do finálových sou-
bojů. Zatímco Pavel Pěnčík podlehl mírně favorizované-
mu Martinu Vaňkovi z SK Start Praha, v poměru 143:140
a bral tedy celkově druhé místo, Petr Hartl zvládl svůj 
první velký finálový souboj s velezkušeným Františkem 
Hadašem skvěle a vyhrál 6:0, čímž získal mistrovský titul.
Po klání jednotlivců následovala soutěž družstev,
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ve které se představil náš tým holých luků, který byl
i v provizorním složení schopen konkurovat favorizova-
ným soupeřům. Proti družstvu z Olomouce vedli vyrov-
naný souboj až do stavu 4:4, načež bohužel těsně podlehli 
papírově silnějšímu soupeři v rozstřelu. O poznání lépe se 
vedlo Pavlu Pěnčíkovi s družstvem z Hradce Králové, kte-
ré po 2. místě z kvalifikace  dokráčelo až k titulu mistrů 
republiky, když ve finálovém klání o jediný bod porazilo 
lukostřelce z oddílu I. KLK Praha.
Letošní mistrovství pro náš oddíl tedy dopadlo velmi 
úspěšně. V příštích letech bychom proto chtěli vyslat naše 
zástupce do všech tří divizí včetně té nejprestižnější – re-
flexní luk. Střeleckou základnu máme a v poslední době 
je vidět i pozitivní výsledkový posun. Dále bychom chtěli 
na další akce sestavit družstvo kladkových luků s čistě vl-
košskými střelci bez nutnosti hostování, čímž bychom rádi 
navázali na úspěchy z minulých let. 
Vlkoš vyhrál v soutěži družstev v halové lukostřelbě
Hned týden po mistrovství proběhlo v Kostelci na Hané fi-
nále oddílových družstev v halové lukostřelbě. Zde se naše 
družstvo představilo v plné sestavě (Hartl, Cahlík, Latten-
berg) a plnilo po dvou vyhraných distančních kolech s ná-
skokem 11 bodů roli hlavních favoritů na celkový triumf. 
V závodě se dařilo všem třem našim závodníkům. Lukáš 
Lattenberg nastřílel sezónní maximum 476 bodů, Vít Ca-
hlík 473 bodů, ale lví podíl na celkovém kvalifikačním ví-
tězství našeho týmu měl Petr Hartl, který si zde vylepšil 
osobní rekord na těžko uvěřitelných 544 bodů! Ještě ne-
dávno by to byl český rekord, avšak staronový rekordman 
Vladimír Fajta hodnotu nedávno posunul z 540 na dnes 
platných 550 bodů.
Vítězství v kvalifikační části našim střelcům téměř zajisti-
lo celkový triumf v lize družstev. A i v eliminační části se 
vlkošskému týmu dařilo a probojoval se až do finále, kde 
prohrál v rozstřelu s družstvem SK Start Praha. Prohra to 
byla doslova milimetrová, protože při stejném bodovém 
nástřelu se měří nejkratší vzdálenost šípu ke středu terče
a lukostřelci z hlavního města byli o kousek blíž. Na celko-
vém triumfu našich střelců to však již nemohlo nic změnit, 
takže si z Kostelce kromě skvělého sportovního zážitku od-
vezli také trofej pro celkového vítěze ligy.

Odměnou nejsladší pak bylo prohlášení jednoho z dlou-
hodobě nejlepších českých střelců z holého luku Milana 
Hladila: „Střílím už desítky let, ale nikdy by mě nenapadlo, 
že nás bude porážet družstvo z tak malé vesnice, jako je 
Vlkoš.“
Československý a vlkosšský pohár
Den po triumfu v Kostelci následoval finálový závod Čes-
koslovenského poháru, který byl specifický v tom, že stříle-
li pouze střelci, kteří splnili kritéria účasti na předchozích 
závodech. Z našeho oddílu přijeli do slovenského Hlohov-
ce, který soutěž spolupořádal s kroměřížským oddílem lu-
kostřelby, Petr Hartl (nejvýše nasazený) a Vít Cahlík (6.). 
Lenka Fialová bohužel nemohla obhájit roli nejvýše nasa-
zené střelkyně kvůli trvající zdravotní indispozici.
Vít Cahlík bohužel vypadl již v prvním kole eliminace proti 
slovenskému střelci Martinu Barkolovi. Petr Hartl si vedl o 
poznání lépe a postoupil až do finále, kde podlehl Zdeňku 
Vaňharovi z oddílu Lukostřelba Kroměříž. Celková únava 
z náročného programu se bohužel projevila, ale i tak může 
být Petr s průběhem posledních dvou lukostřeleckých ví-
kendů nadmíru spokojen.
O necelý týden později proběhlo v  termínu 11.3.2023 fi-
nále zimních halových závodů čítajících celkem pět kol 
+ již zmíněné finále Poháru TJ Sokol Vlkoš. Finále se zú-
častnilo 28 střelců z celkem 9 oddílů. Podmínkou startu 
bylo absolvování alespoň dvou závodů a jednoho finá-
le. Pro celkové vítězství si z našich střelců dokráčeli Petr 
Hartl za hololuk, Pavel Pěnčík za kladkový luk a Jakub 
Ingr za reflexní luk. Ostatní naši střelci se pohybovali
na dalších medailových pozicích, kde se s nimi střídali 
střelci ze slovenských a českých klubů. Boj to byl nelítostný, 
a to jak v dospělých, tak i dětských kategoriích, kde jsme 
měli „vlkošská želízka“.  
Závěrem chci vyjádřit dvě přání. Tím prvním je, aby bylo 
i v budoucnu takto obtížné shrnout úspěchy vlkošské lu-
kostřelby do příspěvku, který je rozsahově omezen. Druhé 
přání se týká vás čtenářů, neboť stále rozšiřujeme naše řady 
a rádi přivítáme nové zájemce všech věkových kategorií. 
Přijďte si lukostřelbu vyzkoušet – uvidíte, že je to krásný 
sport na celý život.

 Lukáš Lattenberg, oddíl lukostřelby
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JAK SE ÚŘADOVALO V NAŠÍ OBCI ZA STARÝCH ČASŮ…

Kniha, zvaná „Protokol obecního výboru ve Skoronicích 
z  let 1894–1908“ obsahuje 124 stran zápisů tehdejších 
obecních představených. Inkoustem, vypsanou rukou
i archaickými slovními obraty starosty Jakuba Lungy
a Františka Vašíčka je na těchto – dnes už vybledlých, za-
žloutlých listech – zaznamenán život našich předků, je-
jich těžkosti a obtíže. Určité záležitosti, projednávané při 
sezení obecního výboru se nám mohou s odstupem času 
jevit podivné, až úsměvné. Z hlediska historie skoronské 
obce jsou to však poznatky velmi cenné, v mnoha přípa-
dech až nedocenitelné, vztahující se ke stavbě hřbitova, 
školy a vybavení kostela, zakoupení potřeb pro hasičský 
sbor či řešení pronájmu obecních pozemků, stejně tak 
jako projednávání sporů v sousedském životě. Vraťme se 
jejich pročítáním do nedávné minulosti a vzpomeňme na 
pány starosty i pány radní, kteří obec skoronskou v uve-
dených letech vedli. V úctě k nim jsem tyto zápisky vepsa-
la do letního zpravodaje, pro Vaše potěšení i zamyšlení.

Marie Holcmanová

(Zápisy jsou ponechány v původní podobě.) 
Protokol, sepsaný v sezení obecního
výboru 5. března 1896:

Jaká odměna se má dat mladíkom, kteří jedou
na asendu?
Výbor se rozhodl, by se dalo jednomu, který jede na asen-
du, 50 krejcarů, když ho odvedou, tak po 1 zl. 50 kr.
Máli se ninější býk prodat nebo se má na delší dobu 
ponechat?
Býk se má ponechat na delší dobu a má se koupit druhý 
býk na pomoc. Má se jit kupovat do Bzenca potažmo na 
výstavu do Hradišťa.
Protokol podepsán Jakubem Lungou, starostou obce – 
Františkem Vašíčkem, radním – Josefem Ingrem,
radním.

25. října 1896
Máli se obházet chodník ke Kyjovu hned od železnice 
až po vinohrady čili né?
Víbor se jednohlasně usnésl, bi se chodnik obházál od že-
leznice až po vinohrady.
Kdo pojede pro Velebného pána do Vracova a Vlkoše?
Pro Velebného pána pojede Josef Šindler a odměna je po-
vozného 2 zl.

4. ledna 1897
Máli se navést popela na chodník ke Kyjovu čili né?
Výbor se jedno hlasně usnésl, bise popel na chodník na-
vozíl a to každý čtvrtník dovezl 1 fůru a pololáník 2 fůry
a kdo nedoveze, tak se na jeho útraty nechá dovezt. Každý 
chalupník je povinen rozvážet jeden deň, kdybi né, tak se 
na jeho útraty najme.

20. ledna 1897
V jaké víši se má vibírat plat na školáka na rok 1897?
Výbor se usnesl, bise vibýral plat v takové víši jako roku 
loňského, totiž ze školáka 3 zl. ročně.

2. ledna 1899
Máli se volit modlař na rok 1899, poněvadž modlař 
Frolec to nemuže zastávat:
Výbor se jedno hlasně usnésl, bi modlářství zastával Josef 
Šindler za odměnu 20 zlatých.

24. ledna 1899
Máli se dat místo k bívaní staré Němce v Pastušce?
Výbor se jedno hlasně usnésl, bi se bívání ještě odložilo.

7. října 1899
Mají li kopat vrbi na Náplavě čili né?
Odstavec tento zůstal neviřizen.

22. června 1900
Máli se prodat Býk starší hned čili ne?
Výbor se jedno hlasně usnésl, bise býk starší prodal. (Býk 
se prodal na váhu 1 metrycký cent 31 zl. 50 kr., 6% srážky 
a vážil 815 kilo.) 

18. září 1900
Máli se dat podpora Milotickým vyhořelím a jaká?
Výbor se jednohlasně usnesl, bi se svolala valná hromada.

7. října 1900
Kdy se udělá vynobraní ve skoronské hoře?
Výbor se jednohlasně usnésl, by se vynobraní udělalo
ve středu dne 10. Října.

27. prosince 1901
Jak se má ustanovit almužna pro chudé, zdali peněžitě 
či to má zůstat dle starého zviku po obci dům od domu 
choditi?
Výbor se usnésl, bi následkem rozdělených gruntů se al-
mužna určila peněžitá a sice každému chudému se dalo 
měsíčně 6 korun.

17. června 1902
Kdy se má prodati tráva na Náplavě?
Výbor se jedno hlasně usnésl, by se Náplava prodala
ve středu dne 18.tohoto měsíce.
Jak se má opraviti obecní studně u Brázdovího?
Návrch radního prošel většinou hlasů, bi se studně opra-
vila, náklad na opravu bi nésla obec, a polovici majetníci, 
kteří ji užívají dle potřeby.

10. srpen 1902
Jak se má dáti odpověď továrny firmě Smejkal stranivá 
stříkačky do obce?
Výbor se jedno mislně usnáší, že stříkačka v obci na žád-
ný pád skrze finanční poměry stranivá stavbi školy za-
koupiti se nemůže.

10. listopad 1902
Jak se má ustanovit uklizeč a zametač ve škole?
Výbor se jednohlasně usnésl, by se věc odročila, až přijde 
nařízení od okresní Školní rady.
Štěpán Šalamoun žádá o přijetí do obecního svazku
a za jakou odměnu?
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Výbor se většinou hlasů usnesl, bi se mu Domovské právo 
dalo za odměnu 30 korun.

6. září 1903
Máli se odbívati slavnost na sv. narození P. Marie tím 
způsobem jak iná léta, máli se obědnati hudba?
Výbor se jednohlasně usnésl, bi se slavnosť odbívala způ-
sobem jako iná léta z hudbou, pro hudbu se určuje odmě-
na pro jednoho hudebníka 2 koruny.

2. září 1905
Lunga Jakub, radní stěžuje si proti otrhání hrušek před 
domem, které mu otrhal Julius Příkazký:
Výbor uznal náhradu za otrhané hrušky, by zaplatil Julius 
Příkazký pro hasičský zbor ve Skoronicích 5 korun.

24. února 1906
Pan Josef Lunga podává správu, že jistí majetníci se 
zdráhají platiti s krav od připuštění býka:

Výbor se jednohlasně usnésl, by se býk ku krávě nepři-
pustil těm, kteří nemají zaplaceno.

5. srpna 1906
Stížnost pana profesora Jana Kučery proti Matouši 
Kristovi stranivá urážky osobní shora jmenovaného:
Výslech svědků a přiznání Matouše Krista se svoluje 
Krist Matouš za urážku zaplatiti do sv. Václava 1 korunu
na Jednotu sv. Floriána, 1 korunu na chudé a 1 korunu
na knihovnu.

10. srpen 1906
Starosta předkládá podanou žádost od zboru hasičské-
ho stranivá odměn za noční hlídky:
Výbor se jedno hlasně usnésl, by se vyplatilo pro každého 
muže po dobu trvání hlídek za každou noc 20 haléřů pro 
jednoho muže.
Mali se kúpit uhel pro Školu čili né?
Výbor se usnésl, by se uhel pro Školu dovézl.

Protokol podepsán vlastnoručně Františkem Vašíčkem, starostou
– radními Josefem Lungou, Janem Bábíkem, Františkem Kristem.
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PŘÍSPĚVKY SKORONSKÝCH OBČANŮ

VÍTE, CO JE POHÁDKOVNÍK?
Mladí, kteří chodívali před sedmi až deseti lety do skoron-
ské knihovny, to jistě budou vědět. Pohádkovník je strom, 
který se živí pohádkami a příběhy, které děti přečtou.
A čím je jich víc, tím je strom větší a krásnější.
Nevěříte? Ve Skoronicích máme dva živé pohádkovníky 
– pohádkovou vrbu a pohádkovou třešinku. Kde rostou? 
Zkuste si vzpomenout nebo se zeptejte těch, kdo vědí.
Pohádkovníky byly stromy, které si děti s pomocí do-
spělých zasadily v předvečer Noci s Andersenem, a pak 
na něj zavěsily cedulky s názvem knížky, pohádky, nebo 
příběhu, který mají nejraději. Pak už se těšily do knihov-
ny – na večer plný her, vyprávění a legrace s knížkami
a s kamarády.
Pohádkovníky děti s paní knihovnicí Renatou zasadily 
postupně tři. Dva vydržely, nejmladší je pohádková tře-
šinka, zasazená v dubnu 2016. O to, aby měly děti co zasa-
dit, se zasloužila MAS Kyjovské Slovácko a Zahradnictví 
Lattenbergových.

Sázení pohádkovníku na LúkáchSázení pohádkovníku na Lúkách Vzrostlý pohádkovník na LúkáchVzrostlý pohádkovník na Lúkách

Velký dík patří taky dospělým, kteří stromky pravidelně 
zalévali vodou, protože i to bylo potřeba. Na dětech byla 
četba.
Jestli to dospělí i děti dělali dobře, můžete posoudit z fo-
tek níže.

Marie Půčková

OHLÉDNUTÍ ZA ŽIVOTEM
VÝJIMEČNÉHO ČLOVĚKA

Ve čtvrtek 11. května 2023 nad ránem dokončil svou ži-
votní pouť rodák z Vlkoše a od roku 1964 skoronský ob-
čan, pan Petr Jahoda. Jeho odchodem ztratily nejen Sko-
ronice, ale i jejich blízké okolí, velmi 
vzácného člověka.
Petr Jahoda byl mužem ryzího charak-
teru – zásadový, přímý, laskavý, nesku-
tečně pracovitý, skromný, výjimečný 
svou zručností a šikovností, především 
však ochotou pomáhat všem bez rozdílu
a často i bez nároku na honorář. 
Byl člověkem všestranně nada-
ným. Svým spoluobčanům pomá-
hal nejčastěji s  obděláváním půdy 
a s hospodařením, opravami nejen 
zemědělských strojů a pracemi vše-
ho druhu. Každý se na něj obracel
s jistotou, že nebude odmítnut a poža-
dovaná práce bude provedena s pečli-
vostí jemu vlastní.

Jeho velikým přínosem pro obecní společenství byla 
mimo to i nezištná starost a péče o skoronský rybník,
za niž mu místní rybáři věnovali u příležitosti jeho ži-
votního jubilea čestnou lavičku. Mezi lidmi byl velmi 

oblíbený pro svou mírnou povahu, 
smysl pro humor a vždy dobrou ná-
ladu. Mimořádná byla i  jeho láska
k rostlinám a zvířatům.
I přes vážné zdravotní problémy, které 
ho dlouhá léta sužovaly, neztratil smy-
sl pro humor a chuť do života. Nikdy 
si nestěžoval, svůj úděl, kdy ho těžká 
nemoc připoutala na lůžko, přijal tiše 
a pokorně.
Jeho život naplněný pomocí druhým 
nebyl prožitý nadarmo. Pan Petr Jaho-
da si zaslouží, abychom na něj vzpo-
mínali s úctou a uznáním a jeho život 
by měl být pro nás všechny příkladem 
a inspirací.

Olga a Martin Hradilovi

Sázení pohádkovníkuSázení pohádkovníku
u viaduktuu viaduktu

Vzrostlý pohádkovníkVzrostlý pohádkovník
u viaduktuu viaduktu



16

ČINNOST MAS KYJOVSKÉ SLOVÁCKO V POHYBU

Kyjovské Slovácko v pohybu 
– Místní (skutečně) akční skupina
Vážení čtenáři! Informace k naší činnosti vám přinášíme 
pravidelně, a proto věříme, že se většina z  vás s  našimi 
projekty a aktivitami již setkala. Tímto článkem se vám 
chceme opět připomenout a poskytnout aktuální infor-
mace. 
Nezávislá organizace Kyjovské Slovácko v  pohybu coby 
Místní akční skupina úspěšně napomáhá k všestrannému 
rozvoji regionu, a to již od roku 2004. Pracujeme na prin-
cipu LEADER, což je metoda rozvoje regionu založená na 
místním partnerství. Samozřejmostí je tedy spolupráce se 
všemi, kdo se chtějí na rozvoji regionu podílet. Našimi 
partnery jsou obce, podnikatelé, neziskové organizace, 
farnosti, profesní organizace i aktivní jednotlivci.
Naším posláním je podílet se na zlepšování kvality života 
nás všech – obyvatel Kyjovska.
Co máme za sebou 
Na rozvoj Kyjovska jsme přinesli víc než 350 milionů ko-
run, podpořili jsme stovky projektů obcí, škol, drobných 
podnikatelů, zemědělců, vinařů, spolků i farností.  Pustili 
jsme se i do nových činností z  oblasti komunitní ener-
getiky, sociálních služeb a inovativních projektů v oblasti 
vzdělávání. Nezapomínáme ani na cestovní ruch a znovu 
jsme obrátili pozornost i k problémům naší krajiny, ze-
jména její prostupnosti.
Reagujeme na nové výzvy a příležitosti a chceme se po-
dílet na budování chytrých obcí našeho regionu. Obcí, ve 
kterých jde o lidi samé, kteří se chopí iniciativy a budou 
hledat praktická řešení svých potřeb, dají hlavy dohro-
mady a budou přemýšlet, jak nejlépe využít místní zdroje 
a budou plánovat svou vlastní společnou cestu vedoucí 
k prosperitě regionu. Naším úkolem je poskytnout pod-
poru a nástroje. 
NÁSTROJE, KTERÉ K  TOMU VYUŽÍVÁME JSOU 
PROGRAMY EU I NÁRODNÍ PROGRAMY:
CLLD – Komunitně vedený místní rozvoj
V rámci tzv. CLLD administrujeme evropské programy: 
Program rozvoje venkova (PRV), Integrovaný regionální 
operační program (IROP), Operační program zaměstna-
nost (OPZ).
V r. 2022 jsme z EU programů podpořili projekty částkou 
15 732 887 Kč.     
MAP – Místní akční plán rozvoje vzdělávání
Již sedmým rokem administrujeme MAP, program, kte-
rý je v gesci Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy 
(MŠMT) a je financován z  Operačního programu Vý-
zkum, vývoj a vzdělávání.
Aktivity programu cílí na posílení spolupráce v oblasti 
školství a práce s dětmi a usilují o změnu k lepšímu v ob-
lasti regionálního školství. O podrobnostech programu
a o tom, že se našim manažerkám MAPu daří cíl progra-
mu uskutečňovat se můžete přesvědčit na www.vzdelava-
nivpohybu.cz.
CSS – Centrum služeb pro obce 
Ruku v ruce s MAS, a na její půdě, funguje i CSS, které 

zajišťuje projekty a služby 
ve prospěch našich obcí
a jejich představitelů. Ať 
už se jedná o realizaci pro-
jektů, zpracování paspor-
tů, rozvojových strategií, 
či poskytnutí konzulta-
cí. Organizujeme vzdělávací akce pro starosty, exkurze
za příklady dobré praxe, teambuilding aktivity nebo i ná-
vštěvu Parlamentu ČR. Aktuálně realizujeme projekt no-
vého portálu OBCE Kyjovska.
Z NAŠICH DALŠÍCH ČINNOSTÍ
TAS – Turistická asociace Slovácko
Účastníme se činnosti TAS, jejímž hlavním posláním 
je podílet se na společné organizaci cestovního ruchu
na Slovácku a tím přispívat k ekonomickému rozvoji regi-
onu. Jsme členy certifikační komise pro udělení Regionál-
ní značky „Regionální produkt Slovácko“.
www.regionalni-znacky.cz
FB dárek ze Slovácka
Od první koronavirové epidemie udržujeme v  provozu 
FB stránku Dárek ze Slovácka a pomáháme propojit míst-
ní výrobce se zájemci o jejich výrobky a zákazníky.
Rozhoupaná kyjovská krajina 
Před sedmi lety přišel náš kolega Tomáš Kolařík s  my-
šlenkou „rozhoupat kyjovskou krajinu“. Za tu dobu se 
nám podařilo pověsit už 40 houpaček. Houpačky najdete 
v Kyjově i okolních obcích. Od Mouchnic po Ratíškovice
a od Násedlovic po Bzenec. Můžete se jenom zhoupnout 
nebo houpačku rovnou adoptovat a pomáhat nám s  její 
údržbou.
Zapojili jsme se do komunity „Podnikni to“
Fandíme aktivitám pro začínající podnikatele, podle na-
šich možností je podporujeme, zajistili jsme například 
vzdělávací akce a zprostředkovali jsme příklady dobré 
praxe. 
CETIV – Centrum technického a inovativního
vzdělávání
Společně s SOU Polytechnickým, městem Kyjov, Okresní 
hospodářskou komorou Hodonín a skupinou „Podnikav-
ci“ jsme se podíleli na vzniku Centra technického a ino-
vativního vzdělávání.

AKTUÁLNĚ  
Založili jsme společnost pro komunitní energetiku-
-Communitie, z. s.
Dlouhodobě sledujeme trendy týkající se využití obno-
vitelných zdrojů energie, zejména zpřístupnění možnos-
ti podílet se na realizaci opatření pro širokou veřejnost. 
Vycházíme z předpokladu, že komunitní energetika bude 
mít v transformaci energetiky významné místo.
Spolek, který jsme založili, chce podnítit veřejnost k ak-
tivní spolupráci na decentralizaci energetiky, využití ob-
novitelných zdrojů energie a na konceptech i praktických 
řešeních, které povedou k  vyrovnání sociálních rozdílů
a zodpovědnému chování společnosti při využívání energií.
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Nový portál OBCE Kyjovska
Projekt realizuje pro DSO Severovýchod CSS ve spolu-
práci s MAS. Společným úsilím se podařilo vytvořit nový 
webový portál OBCE Kyjovska, který je určen pro staros-
ty i všechny obyvatele jako nástroj pro zlepšení komu-
nikace a přenos informací mezi členskými obcemi DSO 
Severovýchod i směrem k místním obyvatelům.
Portál zahrnuje i mapovou aplikaci s představením infor-
mací o obcích se zajímavostmi, které se na našem území 
vyskytují, a to všechno interaktivní a vizuálně přitažlivou 
formou. Jde např. o infrastrukturu, databáze institucí, 
služeb či veřejných míst, chráněná území, památné stro-
my, muzea, houpačky a spoustu dalšího.
Více na  www.obcekyjovska.cz.
K turistickým cílům společně
Na podporu propagace území a rozvoje cestovního ruchu 
jsme zmapovali turistické zajímavosti a cíle Kyjovského 
Slovácka a z programu INTERREG- československá spo-
lupráce, Fondu malých projektů, jsme vydali brožurku 
„K  turistickým cílům společně“.  Brožurka je ke stažení 
na našich webových stránkách i na stránkách obce Ky-
jovska. Informace se budou dále doplňovat a aktualizovat
i s vaším přispěním.
Virtuální galerie
Projektem virtuální galerie chceme prostřednictvím pů-
vabné filmové mozaiky Tomáše Kubáka „Slovácko jako 
malované“ přiblížit známé i méně známé krásy našeho 
regionu a také prezentovat více z  naší činnosti i vedlej-
ších aktivit. Odkaz rovněž na najdete na našich webových 
stránkách.
Zelená úsporám LIGHT
Aktivně jsme se zapojili do pomoci seniorům s  přípra-
vou žádostí do programu Nová zelená úsporám Light
a pomohli již desítkám důchodců k dotacím na zateplení 
jejich rodinných domků.
Budujeme komunitu od úsvitu do úsvitu
Tímto projektem chceme pomáhat lidem orientovat se 
v nabízených sociálních službách na Kyjovsku a ve spo-
lupráci s našimi partnery hledat řešení těžkých životních 
situací. S našimi odbornými lektory realizujeme také pro-

gramy na aktivizaci seniorů. 
Proměny cestní sítě v čase a prostoru
Zapojili jsme se do projektu Výzkumného ústavu Silva 
Taroucy pro krajinu a okrasné zahradnictví, v.v.i., zamě-
řeného na cestní sítě na Kyjovsku. Analyzujeme proměny 
mezi historickou a současnou cestní sítí na Kyjovsku a na-
vrhujeme možnosti obnovy zaniklé cestní sítě v různých 
variantách.
Nadační fond Kyjovského Slovácka
Za účelem podpory aktivit komunitního charakteru
a malých projektů, které ale mohou mít velký význam pro 
místní lidi, zakládáme Nadační fond Kyjovského Slovác-
ka. Činnost nadačního fondu bude realizována převážně 
formou finančních darů.
Do roku 2027 bychom měli z Operačních programů EU 
rozdělit dalších 79 822 626 Kč!

Pokud se Vám naše činnost líbí, můžete se zapojit i Vy!
Chcete se o Kyjovském Slovácku v pohybu a jeho aktivi-
tách dozvědět víc?
Sledujte webové stránky www.kyjovske-slovacko.com 
anebo náš Facebook. 
A pokud máte dobrý nápad, ale nevíte, jak jej proměnit
ve skutečnost, neváhejte a přijďte!
Naši manažeři Vás rádi poznají osobně v kanceláři v Ky-
jově na Masarykově náměstí 13.

Anna Čarková, předsedkyně spolku

ROZHOUPANÁ
KYJOVSKÁ KRAJINA
„Houpání aktivuje mozek, zvyšuje inteligenci, zlepšuje 
vnímavost a spánek. Je vědecky dokázáno, že houpáním 
dochází k okysličování a prokrvování mozku. Tím se
v těle spustí limbický systém a ten zapříčiní aktivaci pří-
jemných pocitů…“ Už jen to je dobrý důvod vyrazit na 
některou z houpaček z  projektu Rozhoupaná kyjovská 
krajina. Pokud je to pro vás málo, vyrazte k houpačce pěš-
ky či na kole, uděláte navíc něco pro své fyzické zdraví. 
Pořád je to pro vás málo? Tak vězte, že často najdete 
houpačky na místech nepoznaných. Možná obyčejných
– v polích, na loukách, v remízcích, které byste jinak mi-
nuli bez povšimnutí. Ale houpačka vám dá důvod tyto 
místa navštívit. Můžete se tak při houpání pokochat krás-
nou krajinou našeho Kyjovska.
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Nejblíže je Skoronicím houpání v Kyjově, kde se nachází 
několik houpaček – jedna hned v městském parku. Hou-
pačky však najdete také v okolních obcích.
Od Mouchnic po Ratíškovice a od Násedlovic po Bzenec. 
Každá houpačka je jiná, jedna je maličká a jen se „ho-
jdá“, další je zavěšena na pořádně dlouhých lanech a pod-
le toho i „létá“. Někde je z houpačky výhled po dalekém 
kraji a jinde zase jen kousíček, na blízký rybníček.  Někde 
je schovaná v klidu polí a jinde na zhoupnutí budete stát 
„frontu“. Stačí si najít tu svoji. 
Pokud se budete chtít pohoupat na všech houpačkách, 
máte co dělat. Za sedm let projektu se podařilo pověsit 

už 40 houpaček! To s sebou nese spoustu práce a staros-
tí. Proto jsme se rozhodli přistoupit k tomu, že houpač-
ky nabízíme k „adopci“. Máte svoji oblíbenou houpačku, 
často ji navštěvujete a záleží vám na ní? Přihlaste se jako 
její „adoptivní rodič“. Vaší jedinou povinností bude kon-
trolovat její stav a hlásit její případné závady a poškození. 
O další se postaráme my, jako doposud.
Více informací k houpačkám i k jejich adopci se do-
zvíte na facebooku Rozhoupaná kyjovská krajina nebo
na webu Kyjovské slovácko v pohybu.

Marcela Ingrová, Kyjovské Slovácko v pohybu

SOCIÁLNÍ SLUŽBY NA KYJOVSKU
Mnoho rodin denně bojuje s nepřízní osudu vlastního či 
svých blízkých, proto Kyjovské Slovácko v pohybu pomá-
há napříč generacemi všem, kteří potřebují pomoc nebo 
těm, kteří se jen potřebují svěřit s tíhou na duši.
V Kyjově je řada poskytovatelů odborných služeb, které 
se zabývají různými způsoby pomoci, ať už se jedná
o práci s  duševně nemocnými, mentálně postiženými, 
osobami sociálně vyloučenými nebo intenzivní spolu-
prací s dětmi, znevýhodněnými rodinami či seniory. Při-
čemž většina těchto služeb je zdarma.
Kyjovské Slovácko v pohybu zajišťuje projekt, kterým 
chce pomoci k lepší orientaci v nabízených službách, aby 
co nejširší veřejnost věděla, kdo, kde a jak může pomoci, 
protože každá životní situace má řešení, podstatné je ale 
vědět, na koho se obrátit.
Na Kyjovsku nabízí zdarma pomoc organizace Centrum 
sociálních služeb města Kyjova, Educante, Krok Kyjov, 
město Kyjov a Sociálně-psychiatrické centrum - Fénix. 

Nabídku služeb každé z těchto organizací najdete na pla-
kátu níže, kde naleznete také kontakty včetně telefonu, 
e-mailu i adresy. 
Pokud cítíte, že vy nebo někdo z vašich blízkých potřebu-
je pomoc, nebojte se kontaktovat kohokoliv z těchto part-
nerů. Každý udělá maximum pro to, aby vám usnadnil 
těžkou chvíli.
Kyjovské Slovácko v pohybu chce cílit na maximální pro-
vázanost a následnost nabízených fakultativních a soci-
álních služeb. Po celou dobu projektu proto bude jeho 
podstatou koordinace této mezioborové spolupráce, a to 
nejen v Kyjově, ale i na úrovni obcí a mikroregionů celé-
ho Kyjovska. 

Projekt se současně také zaměří na podporu komunitní-
ho života v obcích a jeho aktivity, věříme totiž, že v každé 
v obci se lze setkat a uspořádat besedu na zajímavé téma. 
Pokud byste měli jakoukoli otázku či podnět k aktivitám 
projektu, ozvěte se na e-mail opz@kyjovse-slovacko.com.
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INFORMACE Z OÚ NA ÚSEKU MATRIKY A EVIDENCE OBYVATEL

OHLÉDNUTÍ ZA UPLYNULÝM POLOLETÍM VE FOTOGALERII

STATISTIKY Z EVIDENCE OBYVATEL K 30.06.2023

Stav k 21.01.2023: ................. 514
Narodilo se: ...................................1
Přihlásilo se:  .................................1
Odhlásilo se: .................................8
Zemřelo: ........................................1
Stav k 30.06.2023: ................. 507

Vítáme do života: ........................1 
Oliver Hron

Přihlásilo se: ................................1
Julie Ryšková

Odhlásilo se: ................................8 
Thea Richterová
Alex Kotlár
Nikolas Kotlár

Peter Kotlár
Luděk Pilát
Matyáš Pilát
Tadeáš Pilát
Hana Pilátová

Opustili nás navždy: ...................1 
Petr Jahoda

Průměrný věk obyvatel v naší obci 
je 44,5 let.

Životní jubilea

70 let
Zdena Lungová
Radomil Ingr

75 let
Anežka Plachá
Josefa Jahodová
85 let
Bedřiška Hlaváčová
Marie Ingrová
Vít Brázda

Nejstarší žena v obci
Anna Procházková ............... 97 let

Nejstarší muž v obci
Pavel Holcman ...................... 96 let

Všem jubilantům přejeme přede-
vším pevné zdraví, hodně životního 
elánu a spokojenosti.

Mše sv. k 50. výročí primice P. Aloise BrázdyMše sv. k 50. výročí primice P. Aloise Brázdy
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LETNÍ ŠKOLA FOLKLORNÍHO MALOVÁNÍ JÍZDY KRÁLŮ
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